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 احزاب 
اصلاح طلب 
نتوانستند پیام 
مردم را دریافت 
و تحلیل درستی 
ارائه بدهند. آنها 
برای حفظ و 
بقای خود دچار 
فرافکنی شدند، 
به نظرسنجی ها 
و آمار سازی های 
غیر واقعی روی 
آوردند و از 
مردم و پایگاه 
اجتماعی خود 
فاصله گرفتند. 
هدف، اصلاحات 
نبود بلکه بقا بود

حالا دیگر پای 
اصلاح طلبان از 
کرسی های قدرت 
قطع شده و هر کار 
درستی که انجام 
دهند، محبوبیت 
و اعتبار آن به نام 
خودشان ثبت 
می شود، پس باید 
از این فرصت 
استفاده کنند. 
به قول بابا آقای 
رئیسی روی 
معتدل خود را 
بکار بگیرند و 
امورات را غیر 
شعاری و با 
تدبیر پیش ببرند

یادداشــت

رسانه های اسرائیلی از تصمیم دولت نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل برای 
ارزیابی دوباره سیاست تل آویو در برابر جمهوری اسلامی خبر داده اند. نفتالی 
بنت که موضعی سرسختانه تر از سلف خود بنیامین نتانیاهو در برابر ایران دارد، 
در دوران تصدی وزارت دفاع اسرائیل چند بار تأکید کرده بود که زمین منازعه 
با جمهوری اسلامی باید به داخل ایران منتقل شود. در واقع، دستور بنت برای 
ارزیابی دوباره سیاست اسرائیل در برابر ایران، به معنای تشدید موضع تل آویو 
در برابر جمهوری اسلامی و ورود احتمالی به دوره ای از رویارویی آشکارتر است. 
با این حال، شماری از افرادی که خود را بخشی از »اپوزیسیون« جمهوری 
اسلامی در خارج از کشور می دانند، طی نامه ای به بنت، به تصور اینکه او در 
پی کاهش تنش با تهران است، مصرانه از وی خواسته اند که به سیاست دولت 
نتانیاهو در برابر جمهوری اسلامی ادامه دهد و به هیچ وجه از فشارهای خود در 
این باره کم نکند! ظاهرا بخشی از نیروهای »اپوزیسیون« جمهوری اسلامی در 
خارج از کشور از نوعِ سیاست دولت جو بایدن برای دستیابی به توافق با ایران 
دلسرد و نومید شده اند و از همین رو، با صراحت از اسرائیل و گروه های یهودی 
حامی آن در آمریکا می خواهند که به جای همراه شدن با دولت بایدن، در جهت 
کمک به سرنگونی نظام حاکم بر ایران با آنها همکاری کند. نفتالی بنت بر خلاف  
نتانیاهو قصد رویارویی علنی با حزب دموکرات آمریکا را بر سر ایران ندارد، اما در 
خفا حتی فعال تر از سلف خود، تمام نیرو و توان خود را به کار گرفته است تا مانع 
احیای برجام و دستیابی ایران و آمریکا به توافق شود. بنت در این مورد اعلام 
کرده است که به دولت آمریکا احترام می گذارد، اما اسرائیل بر اساس سیاست 
خاص خود از منافعش دفاع و با تهدیدها مقابله می کند. منظور بنت آن است که 
حتی به فرض احیای برجام، اسرائیل در صورت لزوم به فعالیت های خرابکارانه 
خود علیه تأسیسات هسته ای ایران ادامه خواهد داد. این موضوع در مذاکرات 
دو هفته پیشِ رئیس جمهورِ وقت اسرائیل با همتای آمریکایی وی مورد بحث و 
گفت وگو قرار گرفت. طبق گزارش های رسانه ای در آن گفت وگوها دو طرف به 
این تفاهم رسیده بودند که آمریکا به تلاش خود برای احیای برجام ادامه دهد و 
در همان حال، دستِ اسرائیل نیز در صورت لزوم برای ضربه زدن به تأسیسات 
هسته ای ایران باز بماند! اکنون که مذاکرات وین برای احیای برجام با مانع 
روبه رو شده و ایران نیز در جهت توسعه توانایی خود برای غنی سازی اورانیوم 
گام های بلندتری برمی دارد، به نظرم رژیم صهیونیستی برای پیشبرد سیاست 
خود امیدوارتر از قبل شده است. با این همه، دست بنت برای انجام هر نوع 
فعالیتی در برابر ایران خیلی باز نیست زیرا در دولت ائتلافی او حزب چپگرای 
مرتز و حزب عربی - اسلامی راعم به رهبری منصور عباس حضور دارند که از 
تشدید منازعه با ایران حمایت نمی کنند، هر چند که این دو حزب، در کابینه 
امنیتی اسرائیل که در کنترل تندروهای راستگراست، نماینده ای ندارند. در 
واقع تصمیم های امنیتی و نظامی در اسرائیل از سوی این کابینه کوچکتر گرفته 
می شود. صرف نظر از سرنوشت برجام و روند منازعه ایران و اسرائیل، نگارش 
نامه سرگشاده تعدادی از افراد اصطلاحا »اپوزیسیون« جمهوری اسلامی به 
نفتالی بنت، نزاع های پایان ناپذیر بین اجزای این اپوزیسیون را تشدید خواهد 
کرد. نفتالی بنت یکی از معماران شهرک سازی در کرانه باختری رود اردن و 
نماینده شهرک نشینان افراطی محسوب می شود. دیوان بین المللی کیفری، 
شهرک سازی اسرائیل در مناطق اشغالی فلسطین را تحت عنوان »جنایت 
علیه بشریت« نیازمند تحقیق مستقل و رسیدگی قضائی دانسته است. افزون 
بر این، حتی در داخل اسرائیل نیز نفتالی بنت از سوی گروه های صلح طلب 
یهودی به عنوان چهره ای نژادپرست و حامی سیاست آپارتاید علیه عرب ها 
شناخته می شود. طبعا نامه نوشتن به چنین فردی، به حدی نامتعارف است 
که بعید می دانم حتی بخش های راستگراتر »اپوزیسیون« خارج از کشور نیز 
آن را تاب بیاورند چه رسد به جریان های چپ و ملی گرایی که خود را با همین 

عنوان تعریف می کنند!

اسرائیل و برجام و »اپوزیسیون«!

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا:
هیأت ما به تعامل در دور بعدی مذاکرات 

امیدوار است
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری به سوالاتی 
درباره احتمال برگزاری دور هفتم مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین 
پاسخ داد. ند پرایس در کنفرانس خبری خود در پاسخ به این سوال که 
آیا مطمئن هستید مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین از سر گرفته 
خواهد شد و رایزنی هایی که اشاره شده بود هیأت های مذاکره کننده در 
پایتخت هایشان انجام می دهند، شامل چه مواردی می شود؟ گفت: می توانم 
بگویم که شما را به خود ایرانی ها ارجاع می دهم تا بازخورد رایزنی های شان و 
آن چه در پایتخت شان می گذرد را بگویند. از طرف خودمان می توانم بگویم 
که هیأت مذاکره کننده به وزارتخانه بازگشته است و با مقامات رسمی از طریق 
همین جا نشست هایی داشته است، از جمله با وزیر امورخارجه آنتونی بلینکن 
و اطلاعات بروز راجع به مذاکرات در اختیار او گذاشته شده است. پرایس 
درباره زمان از سرگیری مذاکرات گفت: البته هیچ چیزی در دنیای دیپلماسی 
قطعی نیست، اما فکر می کنم انتظار می رود دور هفتمی از مذاکرات در زمان 
مناسبش در کار باشد و هیأت ما به تعامل در دور بعدی مذاکرات امیدوار است. 
سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا در پاسخ به اینکه آیا رایزنی های هیأت 
مذاکره کننده آمریکایی در پایتخت به پایان رسیده اند یا نه، توضیح داد: فکر 
می کنم بله، کارمان تمام شده است. وی در پاسخ به این که آیا منتظر فراخوان 
اروپایی ها برای بازگشت به مذاکرات هستید، بیان کرد: طبعا هیأت مذاکره 
کننده هنوز اینجاست، هنوز در مباحث شرکت دارد، به انجام دادن کارهای 
مهم از وزارتخانه ادامه می دهد، اما هیأت زمانی که دور هفتم مذاکرات آغاز 
شود،  آماده بازگشت به وین خواهد بود. اظهارات این مقام آمریکایی در پی این 
مطرح می شود که مذاکرات احیای توافق هسته ای میان اعضای کمیسیون 
مشترک برجام با حضور آمریکا در وین، محل برگزاری مذاکرات در جریان 
است. مذاکرات در مسیری پیش می رود که احیای توافق از طریق بازگشت 
آمریکا به توافق هسته ای و بازگشت ایران به پایبندی دوباره به تعهدات برجامی 
که آن ها را طی اقدامات جبرانی در نتیجه خروج آمریکا از برجام کاهش داده 

بود، محقق شود.

دریچــه

ادامه از صفحه 2/ امروز مردم در رنج و سختی هستند 
سید ابراهیم رئیسی همچنین در ادامه سفر به قم و در دیدار با آیت ا... العظمی 
سیدموسی شبیری زنجانی با اشاره به برکات کار و تلاش و دعا و توسل خالصانه 
مردم در پیشبرد امور کشور،اظهار داشت: ظرفیت ها و منابع مادی و نیروی 
انسانی تحصیل کرده و کارآمدی در کشور وجود دارد که در هر عرصه ای به آنها 
اعتماد کردیم ، شاهد پیشرفت های چشمگیر هستیم. وی اضافه کرد: معتقدیم 
باید این ظرفیت ها را شناسایی و در راستای رفع مشکلات و پیشرفت و آبادانی 
کشور  از آن استفاده کرد. رئیس جمهور منتخب، اتکا به منابع داخلی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: حتی الامکان باید تلاش کنیم اقتصاد و سفره مردم به 
امکانات و ظرفیت های داخل کشور متصل شود و در این صورت است که آسیب 
پذیری کشور درمقابل تکانه های مختلف کاهش پیدا می کند. آیت ا... العظمی 
سید موسی شبیری زنجانی نیز در این دیدار ضمن خوشامدگویی و تبریک 
پیروزی آیت ا... رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: امروز مردم 
در رنج و سختی هستند و باید با تلاش شبانه روزی و مجاهدانه آرامش و آسایش 
را به زندگی مردم بازگرداند. این مرجع تقلید اخلاص و مجاهدت صادقانه در 
رفع مشکلات مردم را مورد تاکید قرار داد و گفت: این وعده قطعی الهی است که 
راه های مختلفی را برای پیشبرد امور، پیش روی تلاشگران مخلص قرار می دهد. 
ایشان با دعا و آرزوی موفقیت برای دولت سیزدهم، ابراز امیدواری کرد که دولت 
بتواند با عنایات حضرت ولیعصر)عج( مشکلات را به احسن وجه حل و فصل کند.

دیدگــاه
توصیه های مراجع قم به رئیس جمهور منتخب

فــرارو
محسن رهامی:

مشاوران رئیس قوه قضائیه نباید 
فقط از اصولگرایان باشند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: امروزه 
مساله عدالت تحت عنوان دخالت سیاسی در مسائل 
قضائی آسیب دیده است و مردم دیده اند که بین 
گروه های مختلف فرق گذاشته می شود و افرادی 
مرتکب فسادهای درشتی شده اند و توانسته اند از 
کشور، خارج شوند و یا آنچنان و به طور جدی و علنی 
و رسمی تعقیب نشده اند و یا تعقیب آنها به گوش 
مردم نرسیده است. محسن رهامی در رابطه با تماس 
رئیس جدید قوه قضائیه با برخی فعالان سیاسی 
برای نظرخواهی و راه اندازی سامانه برای پیشنهادات 
گفت: به نظر من رئیس دستگاه قضا و در کل این 
دستگاه باید با نهادهایی که در این حوزه کار می کنند 
و تخصص دارند از جمله کانون وکلا ارتباط مستمر 
داشته باشند؛ کانون وکلا مجموعه ای از حقوقدانان 
با سابقه کشور هستند و همچنین باید از اساتید با 
سابقه حقوق نظرخواهی کنند این اشخاص می توانند 
راهگشا باشند. این حقوقدان افزود: ماموریت اصلی 
قوه قضائیه در قانون اساسی اجرای عدالت است مردم 
از زمان مشروطه تاکنون به دنبال عدالت بودند آنها 
قبل از اینکه به دنبال مجلس و شورا باشند به دنبال 
عدالت خانه بودند و از بی عدالتی صدای خود را با ناله 
بلند کرده بودند. امروزه مساله عدالت تحت عنوان 
دخالت سیاسی در مسائل قضائی آسیب دیده است و 
مردم دیده اند که بین گروه های مختلف فرق گذاشته 
می شود و افرادی مرتکب فساد های درشتی شده اند و 
توانسته اند از کشور، خارج شوند و یا آنچنان و به طور 
جدی و علنی و رسمی تعقیب نشده اند و یا تعقیب آنها 
به گوش مردم نرسیده است. وی خاطرنشان کرد: 
بعضا در برخورد با متهمین پرونده های سیاسی مثل 
دانشجویان، وکلا و برخی سیاسیون برخوردهای 
سختی با آنها شد و برخوردها خارج از عرف بود و 
برخی تحقیرها بیش از حد بود و نشان می دهد، معیار 
عدالت آنطور که مردم انتظار دارند نیست. این نیست 
که بگویم عادلانه حکم صادر نمی شود بلکه مردم باید 
این را احساس کنند که احکام عادلانه است شاید از 
نظر قاضی و مسئول پرونده قوانین رعایت شده باشد 
اما مردم باید لمس کنند و عدالت را همه، می فهمند. 
او ادامه داد: مساله دیگر برخورد با خانم ها است به 
عقیده من جمهوری اسلامی در برخورد با خانم های 
دانشجو و مادرانی که بچه دارند و مرتکب قتل و 
جنایتی نشده اند و اتهام سیاسی دارند و اتهاماتی غیر از 
حق الناس دارند، باید با رأفت برخورد کند و این زیبنده 
جمهوری اسلامی نیست که خانمی بخاطر سخنرانی 
و مواضع سیاسی ۵ سال و ۱۰ سال در زندان باشد. 
برخی از خانم هایی که به پوشش خود اعتراض داشتند 
حکم های سنگین گرفته اند در حالی که به جای زندان 
باید این افراد را به اساتید دانشگاه و روحانیون ارجاع 
داد این مشکل با سخنرانی و رفع ابهامات برطرف 
می شود نه با زندان. قوه قضائیه باید حداقل ورود را 
در زندگی مردم داشته باشد و مجازات آخرین راه حل 
است. این حقوقدان تاکید کرد: به نظر من پیگیری 
مجرمانه خانم ها کمی خارج از عرف است و مناسب 
شأن جمهوری اسلامی نیست. ما باید در مورد خانم ها 
بخصوص مادران با رأفت برخورد کنیم. حکومت باید 
با رافت بیشتری با شهروندانش برخورد کند. قوه قضا 
باید راه اعمال مجرمانه و کلاهبرداری را سد کند و نه 
اینکه شهروندی که به هنگام رانندگی روسری اش افتاد 
هراس داشته باشد. درحالی که آن کسی که اختلاس 
می کند، باید دست و دلش بلرزد. رهامی تصریح کرد: 
مشاوران رئیس قوه نباید فقط از اصولگرایان باشند 
بلکه باید از هر جناح و گروهی در بین مشاوران ایشان 

حضور داشته باشند.

 در اسفند ماه اعلام کردیــد اگر لازم بدانید در 
انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام می کنید اما حضور 
پیدا نکردید. چرا با توجه به اینکه تاکید زیادی بر حضور 
کاندیدای خانم داشتید، از اجرائی کردن این تصمیم 

منصرف شدید؟
برای تقویت کمپین »خانم رئیس جمهور« 
و با هدف تقویت جبهه زنان کاندیدا به منظور 
تایید صلاحیت آنان توسط شورای نگهبان بر 
اساس یک تفسیر واقعی و انسانی از »رجل 
سیاسی« شاید ثبت نام یک ضرورت به نظر 
می رسید و این حرکت با فرض رد صلاحیت 
قطعی خودم انجام می شد اما از آنجایی که 
بازخوردهای دریافتی این اعلام، جنبش و 
حرکتی را در انتخابات ایجاد کرد که با مشی 
من برای رأی ندادن در این دوره در تعارض  
بود از ثبت نام در انتخابات و حتی رای دادن 

منصرف شدم.
 با وجود ادعاهای زیاد مبنــی بر 
بی اخلاقی ها در صحنه انتخابات، باز هم 
جامعه را برای حضور زنان در عرصه های 
انتخاباتی و دیگر عرصه ها، مساعد 

می بینید؟
متاسفانه عالم سیاست که با بی اخلاقی  
عجین شده، شامل زنان )چه در صحنه 
سیاست باشند و چه نباشند( هم می شود. 
نبود زنان نه تنها کمکی به اصلاح این شرایط 
نمی کند، بلکه برعکس است، چرا که خانم ها 
معمولاً افراد سالم تر و اخلاقی تری هستند 
بنابراین حضورشان می تواند این دنیای 

بی اخلاق سیاست را به سمت اصلاح ببرد.
 دو ســال  تا انتخابات مجلس شورای اسلامی باقی 
مانده است. آیــا با توجه به شرایط موجود و آنچه مانع 
کاندیدا شدن شما در انتخابات ریاست جمهوری شد، باز 

هم مشی تشویق را پیش می برید؟
من روند تشویقی نداشتم بلکه برخلاف آن، اعلام کردم رأی 
نمی دهم. اگر اصلاحاتی در این دو سال اتفاق نیفتد و یا اراده ای 
برای اصلاح دیده نشود، صندوق رأی و انتخابات چه تاثیری 
می تواند داشته باشد. زمانی که با موازی کاری ها، دخالت ها و 
مانع تراشی ها اجازه کار به منتخب بیرون آمده از صندوق رأی 
نمی دهند، یا مشابه 4 سال گذشته عمده منتخبان صندوق های 
رای تغییر ماهیت می دهند یعنی به جای همراهی مردمی که به 
آنها رای داده اند به همراهی حاکمیت می  پردازند، دلیلی برای 
رأی دادن وجود ندارد. صندوق رأی به خودی خود که ارزشی 
ندارد و چند تکه چوب یا پلاستیک است و اگر رأی بیرون آمده 
از این صندوق ها موثر و تعیین کننده شود، نمادی از جمهوریت 
است. در غیر اینصورت ابزاری برای خراب تر شدن مسئولان و 
وضعیت کشور خواهد بود. اگر تغییراتی حتی کوچک در این دو 

سال رخ دهد، می شود به رأی دادن فکر کرد.
 اصلاحاتی که مدنظر دارید، چیست؟

بیش از ۵۱ درصدی که در انتخابات شرکت نکردند به علاوه 
۱4 درصد آرای باطله با نگاه های متفاوت به خیلی چیزها 
»نه« گفتند. »نه« به نداشتن رابطه با آمریکا، عربستان و سایر 
کشورها، نه به سیاست خارجی تهاجمی، نه به تسلط میدان بر 
دیپلماسی، نه به هرگونه تبعیض اعم از اعتقادی و جنسیتی، 
نه به نگاه امنیتی حاکم در همه حوزه ها، نه به ورود نظامیان، نه 
به انحصار، نه به عملکرد برخی نهاد های حاکمیتی، نه به تفکر 
خودی و غیر خودی، نه به بی توجهی به شایسته سالاری، نه به 
رانت و فساد، نه به نفی آزادی، نه به وجود زندانیان سیاسی و 
عقیدتی، نه به قوه قضائیه غیر مستقل، نه به سوء مدیریت ها، 
نه به گرانی، نه به بی ثباتی اقتصادی، نه به اقتصاد واسطه ای و 
دلالی  و اقتصاد غیر مولد، نه به انحراف از قانون، نه به رفتارهای  
انقلابی به جای توجه به اهداف انقلاب. بنابراین اصلاحات مورد 
نظر می بایست همه این »نه«ها که پیام این انتخابات است را 
درک و مورد توجه قرار داده و در مسیر مخالف فعلی سیاست 

گذاری و برنامه ریزی نماید.
 یعنی تمام آرای باطله و رای نداده ها به دنبال چنین 

اصلاحاتی بودند؟
پیروز انتخابات ۵۱/2 درصدی بودند که شرکت نکردند 
به علاوه حدود ۱4 درصد آرای باطله. یعنی 6۵ درصد منتقد به 
شرایط فعلی. در بین کسانی که رأی ندادند یک عده ای برانداز 
بودند، عده ای به دنبال تغییر عمیق سیاست ها و برخی نیز مثل 
همیشه رای نمی دانند و این بار هم رای ندادند. ۱4 درصدی 
که رأی باطله دادند، شاید طرفدار آقایان لاریجانی یا جلیلی و 
یا کسانی بودند که به هر دلیل فکر می کردند که اجبار به رأی 

دادن دارند مثل سربازان و یا کارمندان دولتی و... . در ضمن 
فراموش نمی کنیم که رد صلاحیت زنان کاندیدا نیز از جمله 

چینشی در این انتخابات بود. 
 اما به هر حال آقای رئیسی پیروز انتخابات 1400 

است.
درست است. به هر حال آقای رئیسی رئیس 
جمهور شد ولی با وجود عوامل متعدد مثل 
تصویب اصولی به صورت غیر قانونی، حذف 
رقبای جدی آقای رئیسی، ترکیب رقبا در 
مناظرات یعنی 2 به ۵، ایجاد محدودیت در 
بیان مطالب در مناظرات و برای کاندیداها 
و برای رسانه ها و....، کشاندن انتخابات به 
ساعت 2 نیمه شب، وجود سوالات در میزان 
آرای اعلام شده، برخورد نکردن با تخلفات 
کاندیداها مثل تجمع عظیم در اهواز و یا تجمع 
اهل سنت در تهران و... ، اجبار رأی دهندگان 
شورای شهر به ریاست جمهوری در بسیاری 
از شعبات و شهرستان ها، داشتن کمتر از 3۰ 
درصد آرای حاضرین شرایط نمی توان آن را 

پیروزی در حد انتظار دانست.
 شما شکست اصلاح طلبان در این 

انتخابات را تایید می کنید؟
شکست خورده این انتخابات اصلاح طلبان 
بودند. اصلاح طلبان در 4 سال اخیر تغییر 
هویت داده و پایگاه مردمی خود را از دست 
دادند. در طول این 4 سال نیز با انداختن توپ 
در زمین شورای نگهبان و اصولگرایان حاضر 
به پذیرش خطاهای خود نشدند. حالا هم اکثر 
آنها همین حرف ها را تکرار می کنند. هنوز نیز 

اکثریت آنها فرافکنی می کنند.
 باز هم یک ســوال که این روزها بسیار مطرح 
می شود. عمر 8 سالــه دولت روحانی به پایان رسید و 
این دولت طی مدت فعالیتش با فرار و فرودهای زیادی 
روبه رو بود. شما به عنوان یک سیاستمدار بفرمایید 
که عملکرد دو دولت آقای روحانی را چگونه ارزیابی 

می کنید.
دوره اول آقای روحانی دوره موفق و قابل دفاعی بود و توانست 
برخی انتظارات را برآورده سازد ولی عملکرد آقای روحانی و 

اصلاح طلبان در دوره دوم برخلاف دولت اول بود.
 در این دوره به غیر از احساس خلأ 
حضور پشتیبان محکمی به نام آیت ا... 
هاشمی، چه موانعــی بر سر راه دولت 
دوم آقای روحانــی وجود داشت که 
نتوانست عملکرد خوبی داشته باشد 
و اصــولا چه جریاناتــی برای دولت 
مشکل آفرین شدند؟ این عملکرد چه 
اندازه در بی انگیزگی بخشی از جامعه 
برای حضور در پای صندوق های رای در 

انتخابات موثر بود؟
آقای  مشکلات  اکثر  که  می دانیم 
روحانی توسط اصولگرایان ایجاد شد، اما 
رای ندادن من و عده بسیاری دیگر از مردم 
ناشی از ناامیدی از بی ارادگی آقای روحانی 
منفی  اقدامات  برابر  در  اصلاح طلبان  و 
اصولگرایان و تلاش برای بقای خودشان بود. 
اعتراضات بحق آقای روحانی در این ماه های 
آخر عمر دولت، باید در طول این 4 سال 
جریان داشت و ایشان باید در برابر این موانع و 
قانون شکنی ها مقاومت می کرد. معمولاً نطق 
همه در پایان دوره ها باز می شود و شروع به 
گفتن آنچه می کنند که باید زودتر می گفتند، 
یعنی زمانی که در حال رفتن هستند و دیگر 
تاثیری حتی در بین مدیران خودشان هم 

ندارند، شروع به صحبت می کنند.
 به هر حال انتخابات برگزار و تمام شد. فضای آینده 
را چگونه پیش بینی می کنید و به نظر شما چه باید کرد؟

بدون توجه به پیام انتخابات و مطالبات جامعه اعم از اقتصادی، 
اجتماعی، حقوق بشری، آموزشی و علمی و... نمی توان کاری 
اساسی کرد. تا زمانی که واقع بینانه مشکلات را نبینند و 
آسیب شناسی نکنند، هرگونه راه حلی غیر موثر خواهد بود. با 
شعار نمی شود کشور را مدبرانه اداره کرد. آسیب جدی هم به 
جمهوریت و هم به اسلامیت وارده شده و برخی از مشکلات زیر 
بنایی است که تقریبا همه چیز را تحت الشعاع قرار داده است. 
به اعتقاد من، پایه ورود آقای رئیسی به ریاست جمهوری باید 

برنامه ریزی و تلاش برای حل این معضلات باشد. باید مشکلات 
را به صورت واقع بینانه مورد ارزیابی قرار دهند به عنوان نمونه اگر 
بگوییم سیاست خارجی تاثیری در اقتصاد ما ندارد، غلط است. 
دلیل فرار سرمایه ها و مغزها چیست؟ اگر فکرکنیم با مهار فضای 

مجازی موفقیت حاصل می شود، غلط است.
 یکدست بودن حاکمیــت به نظر شما امری مثبت 

است؟
امروز حاکمیت یکدست است، بنابراین دیگر نمی توانند 
مشکلات را به نام آقای روحانی و یا اصلاح طلبان بنویسند 
بنابراین باید پاسخگو باشند. حالا دیگر پای اصلاح طلبان از 
کرسی های قدرت قطع شده و هرکار درستی که انجام دهند، 
محبوبیت و اعتبار آن به نام خودشان ثبت می شود، پس باید از 
این فرصت استفاده کنند. به قول بابا آقای رئیسی روی معتدل 
خود را بکار بگیرند و امورات را غیرشعاری و با تدبیر پیش ببرند.
 اشاره کردید که اصلاح طلبان دیگر جایگاهی در 
قدرت ندارند و معتقدند سال های سال به قدرت باز 
نخواهند گشت. چه آینده ای برای این جریان متصور 

هستید؟
اصلاحات در احزاب و ارکان خود به یک خانه تکانی جدی 
احتیاج دارد. احزاب اصلاح طلب نتوانستند پیام مردم را دریافت 
و تحلیل درستی ارائه بدهند. آنها برای حفظ و بقای خود دچار 
فرافکنی شدند، به نظرسنجی ها و آمارهای سازی های غیر 
واقعی روی آوردند و از مردم و پایگاه اجتماعی خود فاصله 
گرفتند. هدف، اصلاحات نبود بلکه بقا بود. در کشورهای 
توسعه یافته معمولا با چنین شکستی، رهبران حزب یا رهبران 
جبهه شکست خورده استعفا می دهند و میدان را در یک روند 
دموکراتیک به دیگران واگذار می  کنند، چراکه معتقدند این 
اقدام، حداقل کاری است که انتظار می رود احزاب دچار خطا  
مانند اصلاح طلبان در این انتخابات انجام دهند. بعد از این کناره 
گیری هاست که مابقی قادر خواهند بود آسیب شناسی جدی 
و واقعی را در درون تشکیلات انجام داده و راه درست را برای 

آینده پیدا کنند.
 از طرف دیگر افــزایش درصــد عـدم مشارکت 
کنندگان در انتخابات هم جدی است. تحلیــل شما از 

چرایی این عدم شرکت  چیست؟
از آنجایی که بالای ۵۰ درصد به این سیاست ها و به این 
عملکردها، »نه« گفتند باید انتخابات ۱4۰۰ را در چارچوب 
یک رفراندوم دانست و باید بدانیم که رویکرد اصلی این انتخابات 
عدم مشارکت بود و نه حضور. برای ادامه راه، منتقدان نباید آرام 
بگیرند بلکه باید مسایل را رصد کنیم، به 
رفتارهای مدنی و اعتراضی خود ادامه دهیم، 
اگر خوبی دیدیم باید تقدیر کنیم، مشکلات و 
راه حل ها را بیان کنیم و بدانیم که سرنوشت 
خود را خودمان می سازیم. این وظیفه 
انسانی، اخلاقی، اسلامی و انقلابی همه 
ماست که بی صدا نباشیم. همین طور که 
در برگزاری این رفراندوم نتیجه گرفته ایم، 
از این به بعد نیز تلاش ماست که آینده را 

می سازد، بنابراین از پا نیفتیم.
 جالب اســت به رغم اینکه بارها 
تاکید کرده بودید در انتخابات شرکت 
نمی کنید اما ناگهان خبر رسید در پای 
صندوق رای حاضر شدید. چه جریانی 
این شایعه را منتشر کرد و واکنش شما 

چه بود؟
صبح روز بعد از انتخابات بیدار شدم، 
پیام های تلفنی بسیاری داشتم که مرا شوکه 
کرد. حس بد خیانت به مردم را داشتم، 
یعنی آش نخورده و دهان سوخته. عده ای 
در نهایت بی اخلاقی  خبر دروغ رای دادن 
مرا اعلام کرده بودند. به اشتباه فکر  کردند 
اگر فائزه رای بدهد، جمعیت کثیری به پای 
صندوق رای می روند. تحلیل شان اشتباه بود. 
لطف مردم به دلیل در کنار آنها بودن است. با این دروغ من را 
تخریب کردند تا اینکه برای آقای همتی رای جمع کنند. قضاوت 
عمومی حتما این بوده که فائزه به ما دروغ گفته یعنی می گوید 

رأی نمی دهد اما بعد یواشکی رأی داده است.
 اصلا چرا با وجود حجم بالای تخریبــی که از 
سوی مخالفان صورت می گیرد، بخش بزرگی از جامعه 

به آیت ا... هاشمی و خانواده ایشان علاقه مند هستند؟
چیزی که از بابا برای ما به ارث مانده، محبت مردم است. 
بعد از فوت بابا بسیاری به دلیل علاقه و اعتقاد به بابا به ما ابراز 
علاقه می کنند. دیگر این هنر ماست که با اعمال درست و در 
کنار مردم بودن لیاقت این محبت را داشته و آن را حفظ کنیم.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: هیچگاه از انتقاد هراس ندارند و مشی خانوادگی آنها پاسخ صریح به شایعات و ابهامات است. حتی فائزه هاشمی اگرچه اصلاح طلب است اما به صراحت 
به نقد اصلاحات می پردازد و معتقد است با سکوت نمی توان پی به مشکلات برد و قدم در مسیر اصلاح گذاشت. اگرچه آیت ا... هاشمی و فرزندانش از حامیان آقای روحانی بودند اما 
هیچگاه از نقد سیاست های دولت طفره نرفتند و بارها به انتقاد از برخی عملکردهای دولت پرداختند. اکنون هم توصیه هایی برای اصلاح در وضعیت کشور دارند و بیان می کنند. فائزه 

هاشمی در گفت وگو با »آرمان ملی« به موضوعاتی مانند آینده اصلاحات، انتخابات 1400، چه باید کرد و... پرداخته است که در ادامه متن این گفت وگو را با »آرمان ملی« می خوانید.

احمد زیدآبادی
روزنامه نگار و فعال سیاسی

ناصر ایمانی:
 مدیران دهه اول حاضر 
به انتقال قدرت نیستند

درباره  اصولگرا،  سیاسی  فعال  و  تحلیلگر  یک 
جوانگرایی اظهار داشت: واگذاری امور اجرائی و 
غیراجرائی که باید در دو دهه گذشته به تدریج صورت 
می گرفت، با مقاومت نسل اول انقلاب مواجه شد و 
آنها نشان دادند که تمایلی به واگذاری مدیریت ها به 
نسل های بعد از خود در یک روند طبیعی و منطقی با 
انتقال تجربیات ندارند و از آنجا که این اتفاق در یک روند 
ناگزیر انجام و به هرحال این سد شکسته خواهد شد، برای 
کشور زیانبار است. ناصر ایمانی  هشت سال گذشته را 
فرصتی از دست رفته در این زمینه دانست و گفت: دولت 
آقای روحانی در زمینه جوانگرایی بسیار کوتاهی کرد و 
نتوانست این فرایند را به تدریج انجام دهد و با ما حداقل ۸ 
سال عقب ماندگی در این زمینه داریم.  وی تصریح کرد: 
دولت آقای رئیسی چه بخواهد و چه نخواهد، چاره ای جز 
انتقال قدرت به نسل دوم انقلاب ندارد و باید در این زمینه 
دانست که به هر حال سپردن مدیریت به نسل جوان 
مقداری هزینه دارد و باید بعد از این تاخیرهای خسارت 
بار، هم پای این هزینه ایستاد و هم تلاش کرد با استفاده 
همزمان از نسل قدیم و جدید، این هزینه را تا حد امکان 
کاهش داد؛ همان نکته ای که رهبر انقلاب نیز اخیرا به آن 
اشاره داشتند. ایمانی افزود: اگر می خواهیم روند انتقال 
مدیریت کشور به نسل جوان با هزینه کمتری صورت 
گیرد، نباید افراد باتجربه را در پست های صرفا مشاوره ای 
به کار بگیریم بلکه باید استفاده از مسن ترها و باتجربه ترها 
برای مدیران نسل جوان، در یک روند برنامه ریزی شده، 
الزام آور شود. این فعال سیاسی اصولگرا همچنین با 
اشاره به اینکه مدیریت کشور تنها در کابینه نیست، 
گفت: در جوانگرایی نباید همه حواس ما متوجه کابینه 
باشد. کابینه جای بسیار حساسی است که کمتر باید در 
آن ریسک کرد اما کشور 6هزار مدیر دولتی دارد که این 
کرسی ها می توانند بهترین راه برای انتقال تجربیات و 
همچنین روند تدریجی انتقال قدرت و مدیریت باشند. 
این تحلیلگر سیاسی اصولگرا، پیرشدن کابینه را یک 
عیب قطعی دانست و تصریح کرد: این عیب را نمی شود 
یک شبه برطرف کرد. کسانی که در ۱۰ سال اول انقلاب 
در دوران جوانی کشور را با همه معایب و مزایایشان اداره 
کردند، در دهه های دوم و سوم و چهارم نیز تکرار شدند 
و اکنون در دهه پنجم نیز هنوز انتظار حضور در مدیریت 
و قدرت دارند. شکستن این سد، بصورت یک شبه کار 
غلطی است. به نظرم آقای رئیسی در کابینه اول خود 
حتما با چند وزیر جوان می تواند میانگین سن کابینه را 
4، ۵ سال کم کند و این روند را در صورت تشکیل دولت 

دوم خود نیز ادامه دهد.

نگــاه

فائزه هاشمی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 رئيسی با اعتدال مديريت كند 
و با »نه گفتن« به تندروها 

    اصلاح طلبان از هویت واقعی خود خارج شده اند
    من را تخریب کردند تا برای آقای همتی رای جمع کنند

    موفقیتی با مهار فضای مجازی حاصل نمی شود
    اصلاح طلبان به خانه تکانی احتیاج دارند

    با شعار نمی شود کشور را مدبرانه اداره کرد
    آسیب جدی به جمهوریت و اسلامیت وارد شده است         

    برخی اصلاح طلبان برای بقای خود دچار فرافکنی شده اند
    تلاش ماست که آینده را می سازد، از پا نیفتیم                
    با سکوت نمی توان قدم در مسیر اصلاح گذاشت


